
507

Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 17 jan. 1958
*'s Morgens te 10 uur aangevangen en 's middags voortgezet, Trêveszaal.

Aanwezig: De Minister-President Drees en de Ministers Algera, Cals, Helders, Hofstra,
Klompé, Luns (alleen 's morgens), Samkalden, Staf, Struycken, Suurhoff, Vondeling, Witte en
Zijlstra.

Secretaris: J. Middelburg.
- - -

3. Buitenlands beleid
- - -
c. De situatie in Indonesië (Zie notulen MR 13 januari 1958, punt 3a. #Zie ook notulen MR 24/1/58,
punt 3n.)
Minister Luns deelt mede, dat Indonesië tegen alle diplomatiek gebruik in de radioverbinding met
de Nederlandse vertegenwoordiging in Djakarta zal verbreken.

De Minister-President wijst op de tegenstrijdigheid in de houding van Indonesische
Ministers, die doorgaan met het zoeken van contact met de Nederlandse Regering langs
verschillende wegen.

Minister Luns zegt, dat opnieuw de aandacht trekt, dat Indonesische
regeringsfunctionarissen onware verhalen doen, zoals eerder over de onderhandelingen, die in
Genève hebben plaatsgehad, en nu weer over een gesprek, dat spreker in december (samen met
Mr. Blom) met de Indonesische Vertegenwoordiger Maramis heeft gehad. De Minister-President
stelt de vraag of Minister Luns Maramis over deze kwestie al gesproken heeft. Minister Luns
antwoordt, dat deze nog in Londen is.

Spreker stelt ten vervolge op de bespreking met de Minister-President over de nota
van 8 januari 1958 (nr. 4776-259) inzake de houding tegenover bevriende mogendheden het
volgende voor. Wat betreft het optreden van een vreemde regering zelf tegenover Indonesië
(kredietverlening, levering van voedsel en wapens, beschikbaarstelling van experts) zal onzerzijds
worden verlangd, dat die regering Nederland op de hoogte stelt en als voorwaarde voor kredieten
e.d. een compensatieregeling voor de inbeslagnemingen stelt, zoals de Wereldbank aan Iran heeft
gedaan. Wat het bedrijfsleven in andere landen betreft is het stellen van deze voorwaarde moeilijk
omdat het bedrijfsleven in die landen vrij is. Te dien aanzien zal verlangd kunnen worden een
openhartig gesprek te houden en in overleg te treden met de betrokken Nederlandse bedrijven.
Spreker heeft een lang gesprek gehad met de oud-directeur van Philips, Loupart. Spreker meent,
dat het bespreken van dit nieuwe beleid minder geschikt is voor de NAVO-raad, maar dat dit in
een aantal hoofdsteden zal kunnen worden gedaan. De Ambassadeur Stikker heeft reeds een
inleidend gesprek met Selwyn Lloyd gehad, waarvan spreker de indruk had, dat deze positief
ertegenover stond. Als de Raad ermede instemt zou spreker dit eerst verder in de Commissie-
Blom en ook nog met het bedrijfsleven willen bespreken.

De Minister-President was van de nota van Buitenlandse Zaken geschrokken, omdat
niet zo gehandeld moet worden, dat Indonesië door chantage met hulp uit Rusland te plegen zijn
doeleinden bereikt. De lening van Rusland was al eerder gesloten. Spreker heeft ook de
Amerikaanse Ambassadeur gezegd, dat Nederland het als een vijandige daad ziet als Amerika
thans Indonesië met geld, goederen of technische hulp gaat steunen, indien niet als voorwaarde
schadeloosstelling voor de inbeslagneming en doorbetaling van verschuldigde bedragen wordt
gesteld. Hieraan zal sterk moeten worden vastgehouden, ook tegenover andere regeringen. Nu
Indonesië ook zijn verplichtingen met betrekking tot de commerciële leningen van na de
souvereiniteitsoverdracht niet nakomt zal dit zowel aan de Internationale Bank en het Monetaire
Fonds als aan de In- en Exportbank gemeld moeten worden. Wat de scheepsvaart betreft zal
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Indonesië het vacuüm wel kunnen opvullen, aangezien dit zonder veel investeringen mogelijk is,
hoewel het niet zo gemakkelijk gaat als de Indonesiërs zich voorstelden.

Als de Blue Funnel Line bereid is met de KPM tot een afspraak te komen om
verbindingen in Indonesië over te nemen en dan een deel van haar eigen lijnen aan de KPM te
laten, zou dat een  oplossing kunnen zijn, maar de Regering zal aan het bedrijfsleven moeten
overlaten om dergelijke wegen te zoeken. Het is niet uitgesloten, dat de Indonesiërs op die wijze
hun gezicht zullen willen redden.

Minister Hofstra is het met het voorgestelde standpunt ten aanzien van bevriende
regeringen eens, maar heeft tussen de uiteenzetting van Minister Luns en de nota van 8 januari wel
een duidelijk verschil gehoord. Spreker zou een suggestie aan buitenlandse ondernemingen om in
Indonesië erin te springen onjuist achten en ook gevaarlijk omdat de getroffen Nederlandse
bedrijven dan een eis tot schadevergoeding tot de Regering zouden kunnen richten.

Minister Zijlstra herinnert eraan, dat uit de vergadering met de vertegenwoordigers
van het bedrijfsleven weinig reactie is gekomen op de vraag hoe men de schade in Indonesië zou
kunnen beperken. Het is echter de vraag of de Regering bij deze indolentie moet blijven staan.
Misschien is het het beste, dat spreker ook nog eens met de heer Loupart de mogelijkheden
terzake bespreekt om te trachten de ontvangsten uit de Nederlandse investeringen in Indonesië
enigermate te laten doorlopen. Spreker meent voorts, dat de coördinatie van het beleid terzake het
beste tussen de betrokken ministers zelf kan geschieden.

De Minister-President merkt op, dat dit alleen met medewerking van de Indonesische
Regering zal kunnen, maar de Indonesiërs zitten er zelf mee, als niet een of andere oplossing
wordt gevonden.

Minister Zijlstra merkt voorts op, dat de Nederlandse handel nog wat grotere
mogelijkheden heeft, omdat deze buiten Indonesië is gevestigd en men voor de afzet van de
verschillende produkten een gespecialiseerd apparaat nodig heeft. In de Kamercommissie gingen
stemmen op om een soort oorlogsschaderegeling in te voeren.

De Minister-President meent, dat dit moet worden afgewezen. Aan de desbetreffende
leden van de Commissie zou gevraagd kunnen worden welke belastingmaatregelen zij
daartegenover zouden willen stellen.

Minister Helders gelooft ook, dat het nodig is, dat de Regering opnieuw een
initiatief neemt, met dien verstande, dat aan het bedrijfsleven bekend wordt, dat de Regering niet
afwijzend staat tegenover maatregelen en afspraken om het genoemde doel te bereiken. In het
verleden hebben verschillende ondernemingen maatregelen genomen om het buiten Indonesië
liggende vermogen onder te brengen in afzonderlijke maatschappijen. Het bedrijfsleven zal meer
van dergelijke maatregelen kunnen nemen. Spreker meent, dat op dit punt nog steeds wat te
bereiken is; men zal echter moeten oppassen, dat het bedrijfsleven niet met een
schadevergoedingseis bij de Regering kan komen.

Minister Staf meent, dat men niet zoals Minister Hofstra suggereert zich als een
Regering er helemaal niet mee moet bemoeien. In andere landen laat de regering zich veel meer in
met dergelijke zaken als in Nederland.

Minister Struycken heeft nog na de vergadering met vertegenwoordigers uit het
bedrijfsleven contact gehad met de voorzitter bij wie hij meer begrip vond voor deze zaken.
Overigens meent spreker, dat men onzerzijds niet alleen op de behartiging van de Nederlandse
belangen moet letten, maar ook erop moet wijzen, dat de handhaving van een internationale
rechtsorde niet meer mogelijk is als men handelt zoals de Indonesische Regering, aangezien het
dan een volledige chaos wordt.

Minister Hofstra heeft bedoeld, dat de Nederlandse Regering bij aanvaarding van
het nieuwe beleid alleen de blokkade opheft als het Nederlandse bedrijfsleven met de bedrijven in
een ander land tot een afspraak over de belangen in Indonesië wil komen.

Minister Samkalden meent, dat de Raad thans tot drie conclusies is gekomen, n.l.



1°. Aan buitenlandse regeringen zal worden gevraagd geen hulp aan Indonesië te verstrekken
zonder dat Indonesië schadevergoeding aan de Nederlandse bedrijven geeft en ook overigens zijn
verplichtingen nakomt;
2°. Voorgesteld zal worden, dat het bedrijfsleven in het buitenland niet in Indonesië inspringt
zonder overleg met de betrokken Nederlandse bedrijven;
3°. Aan buitenlandse regeringen zal worden medegedeeld, dat zij geen bezwaar behoeven op te
werpen als Nederlandse bedrijven met buitenlandse ondernemingen tot een afspraak over de
verdere behartiging van de hierbij betrokken belangen willen komen.

Spreker heeft deelgenomen aan de besprekingen met vertegenwoordigers van het
Nederlandse bedrijfsleven in Indonesië. Daarbij kan men drie groepen onderscheiden, n.l. de
bergcultures, die de toekomst donker inzien, de importbedrijven, die hopen nog bepaalde
regelingen te kunnen bereiken, en de BPM en de Billitonmaatschappij, die op het standpunt staan,
dat voor hen nog niets aan de hand is. Spreker verwacht echter, dat met uitzondering van de derde
groep weinig resultaten te bereiken zullen zijn.

De Minister-President merkt op, dat het besproken beleid alleen betekenis heeft voor
het geval de Indonesische regering de bedrijven weer op gang wil brengen en tevens haar gezicht
wil redden. Minister Zijlstra voegt hieraan toe, dat de Minister-President dit dus ziet als een
voorbereiding voor een regeling, die misschien niet tot stand zal komen.

Minister Luns stelt voor met de drie conclusies, die Minister Samkalden heeft
genoemd, akkoord te gaan. De Raad besluit aldus.

Minister Klompé stelt de vraag hoe de voedingssituatie op Java is. Minister Luns
antwoordt, dat hem over de rijstsituatie geen nieuwe berichten bekend zijn. Overigens is het
duidelijk, dat de vexatoire maatregelen, die op Indonesisch verzoek tegen een KPM-schip in
Birma zijn genomen, de mogelijkheden van de aanvoer van rijst niet vergroten.

Minister Struycken stelt de vraag wat zal worden gedaan als de Indonesische
Regering de KPM-schepen zonder schadevergoeding gaat gebruiken. Het is internationaal
vastgelegd, dat dit een vorm van zeeroof kan zijn. Minister Luns antwoordt, dat de marine over
enkele weken zal beschikken over verschillende schepen, waarmede acte de présence kan worden
gegeven. Tegen de Indonesische verklaring over de territoriale wateren en de uitbreiding van de
territoriale zeegrens tot 12 mijl zijn van vele zijden bezwaren gemaakt.

Minister Staf wijst erop, dat de KPM-vloot voor een deel naar andere havens kon
varen, omdat men aan Indonesische kant wist, dat de Groningen in de buurt was. Spreker is van
mening, dat het wenselijk is één jager in Nieuw-Guinea en één in Singapore te stationeren.
Laatstbedoelde zal dan in de buurt van Singapore kunnen varen, maar niet verder dan Straat
Karimata, terwijl een der andere schepen van Sorong uit kan patrouilleren. Als een Nederlands
schip onder Indonesische vlag wordt ontmoet, zal men dit naar een neutrale haven moeten
brengen. Over enkele weken zullen de Groningen en de Drenthe van standplaats kunnen
verwisselen. Zij zullen dan om de noord via de normale scheepvaartroute kunnen varen.

Minister Luns deelt mede, dat Indonesië bij verschillende landen moeite doet om
oorlogsschepen te kopen. Met Israël is gesproken over de verkoop van drie fregatten, waarvoor
men bereid was een belangrijk bedrag te betalen. Spreker heeft de Israëlische gezant laten komen
en hem gezegd, dat Nederland hiertegen wel ernstig bezwaar zou hebben, waarna Israël van
verkoop heeft afgezien. De oorlogsschepen, die Indonesië in Italië heeft besteld, zullen over een
jaar te gebruiken zijn.

Minister Klompé merkt op, dat de herhaalde protesten, die de Nederlandse
Vertegenwoordiger in Djakarta Hasselman bij de Indonesische Regering indient, niet gepubliceerd
worden. De Minister-President antwoordt, dat Buitenlandse Zaken meer aandacht aan de publiciteit
zal geven.

Minister Cals heeft gezien, dat in enkele telegrammen werd gevraagd of de Indische
Nederlanders, die treuzelen om naar Nederland te gaan, hiertoe aangezet moeten worden. Spreker
is van oordeel, dat dit niet moet worden gedaan. Minister Klompé deelt mede, dat de vorige dag een



telegram naar Hasselman is gezonden, dat de treuzelaars niet aangepord moeten worden, maar dat
men vrijheid aan deze mensen moet laten. Bovendien zal men via de vertegenwoordiger van het
Internationale Rode Kruis, Durand, moeten proberen gedaan te krijgen, dat oude lieden in de
voor hen opgerichte tehuizen zullen kunnen blijven.
- - -


